
5.2 Použití adjektiv (1) – atributivní 

Nejběžnější použití adjektiv se nazývá atributivní použití. V něm adjektivum přesněji 

definuje atribut jednoho z podstatných jmen nebo zájmen ve větě. 

Důležitá gramatika 

Adjektiva se musí 

shodovat se substantivem, které 

určují, v rodě, pádě a čísle. 

Příklad 

• Vidí krásnou zemi. 

Zde máme jednoduchou větu „(oni) vidí zemi“, ale pak je „země“ dále určená nebo 

popsána přidáním adjektiva „krásná“. Toto je obvyklé (atributivní) použití adjektiva. 

Navíc, protože „krásná“ určuje „zemi“, musí se s ní shodovat v rodě, pádě a čísle.  

Slovosled 

Když je podstatné jméno určeno určitým členem i (atributivním) adjektivem, existují 

dva možné slovosledy v řečtině.  

Vidí krásnou zemi.  buď βλεπουσιν την καλην γην. 

   nebo βλεπουσιν την γην την καλην. 

Tedy, následuje-li adjektivum po substantivu, určitý člen se opakuje. 

Pokud není žádný určitý člen, věc je jednodušší a adjektivum je buď před 

substantivem, které určuje, nebo po něm: 

Vidí novou zemi. buď βλεπουσιν καινην γην. 

   nebo  βλεπουσιν γην καινην. 


